
Iz naše stanovske 
organizacije. 

Iz glavnega odbora UJU 
v Beogradu. 

+glo NAŠE ZAHTEVE NA SEJI GLAVNE-
i GA ODBORA UJU. Sednica održana 31. oktobra 
j 1912. godine u Beogradu. 

Navzoči: predsednik Milutin Stankovič, pod

predsednik M. V. Popovič i članovi: Mihajlo Jo

vič, Mih. Stanojevič .lova P. Jovanovič, Vlad. K. 
Petrovič, Anta Mladenovič Steva U. Dordevič i 
g.ca Savka Radičevičeva. 

Ovoj sednici prisustvovali su članovi Gl. 
Odbora iz Slovenačke: gg. Luka Jelenac i Dostal. 

Službena pragmatika: g. predsednik govori o 
činovničkom zakonu.On misli, da ne treba mnogo 
negodovati proti njega, jer je on ipak jedan uspeh 
za činovništvo. Dalje saopštava da je podneo 
Skupštinskom Zakonodavnom Odboru predstav

ku. koja sadrži sve zahteve obuhvačene u zapis

niku vanredne sednice Izvršnog Odbora od 30. 
oktobra. Za tim veli, da se je razgovarao i sa 
nekim članovima Zakonodavnog Odbora kao i sa 
predsednikom toga odbora g. Mišom Trifunovi

čem, i da su oni obečali. da če u granicama mo

gučnosti iziči na susret učiteljstvu. Predsednik je 
obečao da če se naša predstavka pročitati u Od

boru. 
Zatim g. Stankovič predlaže da se o toj 

stvari napisu još dve opsežne predstavke, od 
kojih bi jednu g. Mil. Popovič predao lično g. Mi

; ši Trifkoviču, a drugu bi on predao Ministru Pro
1 svete g. Sv. Pribičeviču. 

Ovaj je predlog Izvr. Odbor usvojio no s tim 
i da se u te predstavke unese još zahtev: da se do

| datak na skupoču izjednači po svima krajevima 
Države, pošto je ona svuda skoro izjednačena. 

Naše zahteve: 2. G. L. .lelenac uzima reč i 
želi: 

a) Da se poradi na tome, da se plate činov

nika I i II kategorije uravnoteže, jer ovako ka

i ko se predvida velika nesrazmera medu njima. 
b) Da se svima Povereništvima pošlje po t 

primerak načrta zakona o Učitelj. Školama, radi 
proučavanja. 

c) da se objave sve rezolucije donete na 
.^arnjevskoj Skupštini; i 

d) Da se publikuje Skupštinski Poslovnik. 
Odbor je pazljivo saslušao njegove zahteve 

i odlučio, da se po njima postupa» s napomenom, 
j da skupštinski poslovnik nije ni primljen na Skup

I štini u Sarajevu, več je ostavljeno za iduču skup

i >t!nu. 
3. G. Dostal iznosi zahtev Povereništva iz 

Ljubljane, da se iz Slovenije uzme jedan učitelj za 
L referenta Ministarstva Prosvete. Takva ličnost, 

ve'i on. najbolje poznaje prilike u Slovenačkoj, i 
j on bi doprineo mnogo da se svi poslovi za ovu 
1 pokrajina u Ministarstvu što pravilnije i brže 
' rešavaju. 

Povodom ovoga uzima reč: 
O. Jova P. Jovanovič i veli da postoječi re

ferenti prema uredenju Min. Prosvete, nisu po

deljeni po pokrajinama, več po prirodi poslova. 
Ako bi se izašlo na susret brači Slovencima, onda 

■ bi to dalo povoda da ostale pokrajine izadu sa 
takvim zahtevama, a to bi bilo neostvarljivo. 

Predsednik veli, da se sprema nov Zakon o 
uredenju Ministarstva Prosvete. U koliko je nje

mu poznato najugledniji članovi Gl. Prosvetnog 
' Saveta žele, da se ova ustanova organizuje tako, 

da če postojati širi i uži Savet. Za članove Šireg 
Saveta uzimače se predstavnici iz svih krajeva 
naše otadžbine tako, da bi oni bili informatori, 
svaki za svoj kraj, i na taj bi se način mnoga 
prosvetna pitanja najpravilnije mogla rešavati. U 
ovom specijalnom slučaju mišljenja je da treba 

t potpomoči zahtev naših slovenačkih drugova. 
(i. M. V. Popovič je za to da bi Min Pro

svete moglo uzeti za svoje činovnike ljude, pred

i stavnike iz svih krajeva Otadžbine, i oni bi u da

| nom momentu mogli korisno da posluže za po

j trebne informacije. 
Pošto ie ovo pitanje iscrpljeno, to y: odlu

| Ceno: 
' Sklepi: Da se predlog g. Dostala usvoji i 

S poradi, da se jedan učitelj iz Slovenije uzme u Mi

| nistarstvo Prosvete za našeg činovnika. 
3. G. L. Jelenac, povodom izbora novoga 

predsednika traži obaveštenje zbog čega je to sad 
izvršeno i kako se, s obzirom na pravila, ima 
shvatati taj izbor, izjavljujuči da su Slovenci gla

sali za taj izbor kao disciplinovani članovi Udru

ženja. 
Povodom ovoga razvije se razgovor i data 

su mu objašnjenja, da se ovim izborom nije doveo 
m to mesto koji nov član sa strane, več je iz 
Sredine Glav. Odbora izabrano lice za predsed

nika usled ostavke gos,p. Jovičeve, koju on nije 
hteo da povuče. 

G. Jelenac je ovo objašnjenje primio k 
znanju. 

4. Blagajnik Udruženja čita izveštaj o stanju 
blagajne in naglašuje da je Udruženje u finansij

skoj krizi. 
Povodom ovoga predsednik uzima reč i veli 

da je mišljenja: da bi trebalo učiniti izvesne ušte

de u pogledu izdataka na »N. Prosvetu«, pa po 
potrebi momentalno svesti izlaženje N. Prosvete 

na jedanput nedeljno, a »Učitelj« jedan put u 2 
meseca. Na taj način izdaci bi se znatno smanjili. 

G. Jova P. Jovanovič, veli da o ovom pi

tanju treba ozbiljno razmisliti. On nalazi, da ie 
nezgodno naplatiti od pretplatnika za N. Prosve

tu nretplatu za 2 broja nedeljno a za jedan broj 
»Učitelja« mesečno, pa onda smanjivati njihovo 
izlaženje. On je zato, da se izbere jedan odbor, 
koji bi o ovom pitanju ozbiljno razmislio i pronašao 
nove izvore prihoda. Završuje s tim da velika 
štcdnja može cesto puta da bude i štetna. 

Predsednik je za to. da ovom pitanju treba 
posvetiti čelu jednu sednicu. 

Odbor usvaja ovaj predlog. 
5. G. VI. K. Petrovič traži da se sprema 

spisak članova onih društava koja nisu dala čla

narinu i ovde po njemu tražiti istu. 
G. Predsednik veli. da je usled razgranatih 

poslova Udruženja potrebno da jedno lice stalno 
bude u kancelariji i vrši te poslove. 

Odbor ovu izjavu prima k znanju s napo

menom da je o tome več donesena odluka i pred

sednik ima samo da postupi po njoj. 
S ovim je sednica zaključena. 

Predsednik Glav. Odbora UJU 
Mil. Stankovič. 

Sekretar 
Anta Mladenovič. j 

Iz poverjeništva UJU 
v Ljubljani. 

+ Vsem okrajnim društvom! Naloga 
i širjega sosveta je, da določa kraj in čas 
j pokrajinske skupščine. V današnjih dra

vinjskih razmerah ne kaže sklicevati sa
j mo v to svrho širjega sosveta. Izrazila 
; se je želja, da bi se letos upoštevala naša 

okrajna društva v severnem delti Slove
. nije, zato predlagamo: letošnja pokrajin

ska skupščina naj se vrši v 1. polovici ju
lija v Ptuju Člani širjega sosveta (člani 
ožjega sosveta in predsedniki vseh okraj
nih društev) naj se izjavijo pismeno do 
10. aprila, ako soglašajo s tem predlo
gom, da lahko potem ožji sosvet v svoji 

I prvi prihodnji seji o tem defintivno 
sklepa UJU poverjeništvo Ljubljana. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

+ § Učiteljsko društvo za ormoški 
okraj zboruje v soboto. 7. aprila 1923, ob 
10. uri predpoldne v ormoški okoliški 

j šoli po nastopnem sporedu: 1. Zapisnik 
j zadnjega zborovanja. 2. Dopisi in društ
; vene vesti. 3. O društvenem poslovniku 
' poroča tov Drago Pinterič. 4. Določitev 
I dnevnega reda za društveno 50'.etnico. 5. 
i Ustanovitev podružnice Ferijalnog Save

za v našem društvu. 6. Slučajnosti. Dan 
7 aprila je pouka prost za vse društve
nike. ki se zborovanja udeležijo: ostali 
morajo imeti pouk. V zadevi morajo šol
ska vodstva poročati okrajnemu šolske
mu svetu. Polnoštevilne udeležbe priča
kuje odbor. 

+ § NOVOMEŠKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
ZBORUJE v soboto 7. aprila t. 1. ob 9. uri drp. v 
deški šoli v Novem mestu po tem dnevnem redu: 
!. Volitev2 poročevalcev o stanju šol. vrtov. 
2. Podrobni učni načrt za risanje; poročevalca tov. 
A. Ivanetič in Niko Lahajner. 3, Razgovor o le
tošnji okr. učit. konferenci, referati in prireditev 
zvečer. 4. Učiteljski Ferijalni Savez. 5. Slučajno
sti. Z ozirom na važnost vseh točk dnevnega re
da pričakuie polnoštevilne udeležbe — Odbor 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SVETO
LENARTSKI OKRAJ JE ZBOROVALO 7. febru
arja pri Sv. Lenartu v Slov. gor. ob prav povolj
ni udeležbi. 

Po običajnem pozdravu predsednikovem, 
posebno pa najmlajšega častnega člana Srečka 
Škrjanca, se je poročalo o došlih dopisih; glede 
ustanovitve C. M. podružnic na vseh šolah tega 
okraja, da je glavna C. M. družba doposlala 
vsem šolskim vodstvom potrebna navodila in 
pravila, da se bodo te podružnice lahko v krat
kem ustanovile v probudo naroda na severni 
meji naše države. 

Za »Učiteljski dom« se bode tudi svojčas 
' skrbelo, sedaj je to nemogoče radi denarne 
krize. 

Za »Feriialni Savez« se je volil sledeči od
bor: tov. mešč. š. ravn. Šegula Franjo — pred
sednik, tov. naduč. Jože Velnar — namestnik in 
tajnik, tov. uč. Šafarič Franjo — blagajnik. 

Društvo si ne naroči »Narodne prosvete«. 
Društvenina se je določila na 100 Din. Ma

loštevilni so plačali celo letnino, drugi delno, 
tretji še bodo. Zapisnik decemberskega zborova
nja se je v polnem obsegu odobril. 

Času primerno podavanje tov. ravn. mešč. 
šol. Franja Šegule — »Kaj zahteva meščanska 
šola od učenca, ki prestopi iz ljudske v mešč. 
šolo« — je bilo vrlo zanimivo. Enakih referatov 
se prosi še več. Poslušalci so s ploskanjem Iz
rekli zahvalo. 

Glede poročila tov. Železnika Oroslava. O 
sedanji draginji v Slov. gor. — nam je govoril 
vsem iz srca žalibog čisto resnico. Njegovim tr
ditvam, da uradništvo s strahom gleda v bodoč
nost, so pritrjevali poslušalci in klicali merodajne 
faktorje na odpomoč. 

Sprejela se je sledeča resolucija: Beda je 
tudi pri učiteljstvu dosegla svoj vrhunec, sila ko
la lomi, vlada se poživlja, da mora ona s takojš
njim primernim zvišanjem draglnjskih doklad 
omogočiti učiteljstvu eksistenco. Kako naj Ima 



učitelj veselje do svojega težkega poklica, 
ako ga tlačijo gmotne skrbi, ki ga zasledujejo 
kakor mora. Intenzivno delo v šoli je tedaj vsled 
tega nemogoče. Zato nam s par Din dnevno ni 
nič pomagano. Draginjske doklade na deželi se 
naj izednačijo z mesti, kajti na deželi se mora 
tako vse nekaj odstotkov dražje plačevati kakor 
v mestu. Poročenim učiteljicam se naj izednačijo 
draginjske doklade z drugimi; za enako delo. ena
ko plačilo. 

Poročilo Fr. lakcpeca: »Dušeslovni poskusi« 
je bilo obširno in zanimivo, za kar se mu je to
plo zahvalil predsednik. 

Glede minimalnih naših povišic, ki nikakor 
ne odgovarjajo današnjim draginjskim razmeram, 
je razočarano vse učiteljstvo. Če se v kratkem 
zdatuo ne odpomore, bode imela sušica svoje 
pogubonosno delo v veliko škodo narodovo. 

Prihodnje zborovanje bode majnika t. 1. pri 
Sv. Ani v Slov. gor. 

r RADOVLJIŠKO OKRAJNO UČITELJ
SKO DRUŠTVO je zborovalo dne 3. t. m. na Je
senicah. Po otvoritvi se je tov. predsednik spomi
njal smrti dr. Ivana Tavčarja ter povdarjal nje
gove zasluge za učiteljski stan. Učiteljstvo je za
klicalo pokojniku trikrat »Slava!« 

Tov. Ivan Šega je referiral o »slovnici v 
ljudski šoli«, ter tov. Drago Hude o nadzorstvu 
otrok med odmori. 

Med slučajnostitna je bil izvoljen tov. Egi
dij Schiffrer, da stopi v imenu društva v stik s 
Ferijalnim Savezom glede ustanovitve njegove 
podružnice. 

Predlagajo in sklenejo se sledeče resolucije: 
1. UJU naj izposluje, da se nam ves denar, 

ki so nam ga vzeli za potrošačko zadrugo v 
Beogradu, vrne z bančnimi obrestmi od dneva 
odtegnjenja. 

2. UJU Poverjeništvo naj zahteva pri Viš. 
šol. svetu, da se vsaka anonimna ovadba zoper 
učiteljstvo vrže v ogenj. V vsako podpisano 
ovadbo pa imel prizadeto učiteljstvo vpogled, da 
se lažnjivega ovaduha tira lahko pred sodišče. 
Proti krivemu učiteljstvu se naj vpelje takoj di
sciplinarna preiskava. Slabo je, da se šolske 
oblasti še ozirajo na anonjmne ovadbe. 

3. UJU Poverjeništvo Ljubljana naj vsake
mu posameznemu okraj, društvu sporoči za vsa
ko na njega oziroma potom njega stavljeno re
solucijo, kaj se je v zahtevanem slučaju storilo 
in kaj se je doseglo, kajti mnogo resolucij smo 
že stavili, pa ne vemo. ali so se upoštevale ali 
ne, ali se je kaj doseglo ali ne.* 

4. UJU Poverjeništvo Ljubljana naj pridobi 
društvo javnih nameščencev za to, da se izposlu
je v Beogradu, naj se naše eventualne poviške 
plač nikar ne obeša na veliki zvon, kajti trgovci 
na ta način že prej dvigneio cene, predno so 
prejemki v naših rokah. 

5. UJU naj izposluje v Beogradu, da se 
oproste vse na korist šole vprizoriene prireditve 
tudi izven šolskega poslopja obdavčenja. Eno 
ministrstvo nas priganja, da prirejamo predsta
ve, drugo ministrstvo pa nam dela zapreke, 
Vsaka šola pa nima pripravnih lastnih prostorov. 

6. Radovljiški okrajni šol. svet je začel 
prakticirati, da se mesta, za katera se oglasi sa
mo po en prosilec, na novo razpisujejo. Zastop
nikama učiteljstva se naroči, naj skušata v pri
hodnje to preprečiti. 

hrupne agitacije, ampak seznaniti se hoče z mlaj
šimi tovariši, da se obrača do zavoda tako s 
hranilnimi vlogami kakor tudi s prošnjami za po
sojila. _ 

Članarina za tovarišice omožene s tovariši 
se je določila na 40 Din letno, za uč. ž. r. d. in 
vrtnarice pa 60 Din. Kot referenta za Ferijalni 
savez se izvolita tov. Schreinerjeva in Vrečer, za 
šolske vrtove pa tovariš Petriček. 

Tovariš Potočnik poroča o ukrepih, ki jih je 
storil gospodarski odsek v zadevi stanarine in 
ogreva. Soglasno se sprejme na to sledeča reso
lucija: 

Ker nam višji šolski svet nakazuje prejem
ke po čl. 33 zakona z dne 19. julija 1919, je naše 
društvo mnenja, da bi bila dolžnost višjega šol
skega sveta, da bi zamujeno dolžnost popravil, 
se obrnil na pokrajinsko upravo ter opozoril isto, 
skrbeti za to, da se postavi v proračun vsota za 
izplačilo zaostale in tekoče stanarine in kurjavo 
za slov. učiteljstvo. Pri vseh bodočil nakazanih 
plačah naj višji šolski svet upošteva celi 33. člen 
ter nakaže vse prejemke po navedenem členu 
oziroma pove, kdo daje oziroma izplača nenaka
zani flel plače. 

Predavanja. O ustanavljanju mlad. kmet. klu
bov je predaval inž. Lah 

Jako Mnteresantno ie bilo tudi predavanje 
tovariša Petroviča o ponravljanju zvezkov med 
učnim časom ter tudi izven učnega časa. 

Prihodnje zborovanje meseca majnika v Te
harjih! Tovariši, ki se nameravajo udeležiti 
majniškega (poučnega) izleta v Hrastnik, naj ja
vijo po dopisnici društvenemu predsedniku. 

Končno se še sprejme resolucije, ki se od
daio ožjemu sosvetu. 

+ LJUBLJANSKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
JE ZBOROVALO 14. marca ob prav številni 
udeležbi. Po običajnem pozdravu vseh navzočih 

je tov. predsednik v vznesenih besedah poklo
nil manom pokojnega dr. Ivana Tavčarja, najod
ličnejšemu sinu slovenskega naroda. V kratkih, 
markantnih besedah ie orisa! niegovo življenje, 

govo javno delovanje, povdarjajoč njegovo 
planrtečo ljubezen do domovine, njegove moderne 
nazore in ideje ter ljubezen do našega stanu. Kot 
ie nekoč pokojni stal trdno ob naši strani, tako 
stoji slovensko učiteljstvo žalostni in s tugo v 
srcu ob njegovem grobu, a ta bolest je vzvišena, 
ponosna, ker smo srečni, da je rodila slovenska 
mati sina, ki je pritisnil našemu narodu poseben 
pečat in bil narodu dobrotnik in scfdnik. Slava 
njegovemu spominu. — Nato je pozdravil navzo
ča zastopnika F. S. gosp. prof. Lapaineta in po
verjenika*F. S. za Slovenijo gosp. Mačka. Odgo
varjal je nadalie na interpelacijo tov. Ambrožiča 
glede javne kvalifikacije. — Tovariš Seme ie na
to poda! izčrpno poročilo o bistvu, namenu in de
lovanju učiteljskega Ferijalnega Saveza, opozar
jajoč tudi na različne težkoče. ki oviralo delova
nje. Po jedrnatem poročilu g. prof. Lapajneta, ki 
ie poročal o pristopu profesorskega društva k 
F. S., dalje o ugodnostih učiteljstva na deželi, o 
pešpotovaniu itd., se je izvolil odbor Učitebski 
Ferijalnega Saveza za Ljubljano, sestoječ iz lit 
članov in 2 pregledovalcev računov. Za predsed
nika ie bil izvoljen tov. Seme. 

Članarina se je določila za aktivne člane 
letno 100 Din, ki naj se pobira mesečno po posa
meznih poverjenikih na šolah. Poročene učiteljice 
plačajo letno 40 Din in sicer UJU 20 Din in dru
štvu 20 Din kot članarino. Učiteljstvo, ki ni za
posleno na osnovnih šolah, naj pošilja članarino 
vsaj četrtletno naprej. 

Jako živahna je bila razprava o gospodar
skem položaju ljublianskega učitelistva in kako 
bi učiteljstvo samostojno našlo način, tej pereči 
gospodarski krizi odpomoči. Poiavljale so se raz
lične pametne ideie glede nakupovanja najpotreb
nejših živil, posebno pa glede ustanovitve bolni
ške blagajne. Ker ie načrt take blagajne že osno
van, se sklene, da se to vprašanje preloži na 
dnevni red enega prihodnjih zborovanj, da se za
devo dodobra pretehta in premotri, kako bi se ta 
koristna naprava omogočila in realizirala. 

Dalje je zbrano učitelistvo soreielo sledeče 
resolucije, ki se tičejo finansijskega poln 
vsoga učitelistva. 

1. Vsled naraščaioče draginje je socialni po
hval učitelistva postal tako žalosten, da se uči
teljstvo nahaja tik pred katastrofo in popolno od
p vvedio vseh svojih sil. 

2. Vlada naj takoj reši vprašanje službene 
piagmatike. 

3 Vlada naj nemudoma zviša vse prejemke 
pragmatike za 1fl0%. 

4. Vlada izplačai takoj enkratni nabavni pri
spevek v izmeri enomesečnih skupnih preiemkov 
•i vsai delno kritje dolgov, v katere je zabredlo 
učitelistvo. 

Vlada naj draginji primerno zviša prispevek 
■>■'■ stanarino. Obenem naj nam tudi preskrbi 
' gre v. ki nam gre po ustavi. 

Učiteljicam, ki so poročene z drž. name
ščenci, naj se priznaio iednake draginiske dokla
de, kot jih imaio ostale neporočene učiteljice, ozi
roma oino/ene z nedržavnimi nameščenci. Za 
enako delo enako plačilo! 

Pravično in izobrazbi primerno naj se ureds 
službeni prciemki učiteluc ženskih ročnih del. —■ 
Resolucije se odpošlie potom UJU pov. Ljubljana 
na centralo v Beograd v svrho nadaline akcije za 
zbolišanje našega položaja. — Predesdnik nato 
zaključi dobro uspelo zborovanie. — J. L. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA ORMOŠKI 
OKRAJ JE IMELO DNE 8. FEBRUARJA T. L. 
SVOJ OBČNI ZBOR v Ormožu, tokrat radi sla
bega vremena le pri 51% udeležbi. Kot gost je 
bil navzoč ravnatelj ormoške deške meščanske 
šole gospod Josip Prijatelj. 

Predavanji: a) Tovariš ravnatelj Anton Kosi 
je razpravljal o verskonravni vzgoji mladine do
ma in v šoli; debata je bila živahna: b) Tovariš 
predsednik Josip Rajšp pa je poročal o seji šir
šega sosveta UJU v I iubliani dne 28. decem
bra 1922. • 

Tajnikovo poročilo; iz tega je razvidno, da 
ima društvo vso okrajno osnovnošolsko učiteli
stvo, vštevši učiteljice ročnih del in otroško vrt
narico ter vpokojence pod svojim okriljem, torej 
53 rednih udov. V pretočenem društvenem letu je 
društvo 4krat zborovalo in priredilo 1 poučni iz
let v Čakovec. Pri zborovanjih je bilo 8 podavanj. 
V svojem poročilu je tajnik omenil tudi odlikova
nje našega predsednika tovariša Rajšpa z redom 
sv. Save 5. razreda in naglašal, da je to odliko
vanje velika čast i za naše društvo, ker se je s 
tem odlikovanjem častno pripoznalo tudi dolgo
letno stanovsko organ izatorično delovanje odli
kovančevo. 

Blagajnikovo poročilo kaže 3879.57 Din do
hodkov. 3654.05 Din izdatkov, torei 225.07 Din 
prebitka. Članarina znaša za leto 1923: 144 Din, 
v kateri pa so zaračunieni zneski tudi za Učitelj
ski dom v Mariboru, Jugoslovensko Matico in 
CirilMetodovo družbo. 

Volitev. V znak priznanja za delovanje sta
rega odbora, se enoglasno izvoli ves stari odbor 
še za prihodnio dobo. in sicer: predsednikom Jo
sip Rajšp, podpredsednikom Anton Porekar, taj

nikom Adolf Rosina, namestnikom Jakob Preindl, 
blagajnikom Drago Pinterič, namestnikom Martin 
Šalamun, odbornikovim namestnicam Ida Rajšpo
va, Ana Trstenjakova in Angela Porekarjeva, ra
čunskim pregledovalcem Ivan Najžer in Ljudevit 
Muzek. 

+ TRŽIŠKI KROŽEK JE ZBOROVAL dne 
10. februarja 1923 v Mokronogu. 

Predsednik tov, Berce prečita po običajnem 
pozdravu in nagovoru došle dopise in rešitve re
solucij ki se jih je .poslalo svoječasno višjemu 
šolskemu svetu, poda kot zastopnik učiteljstva 
kratko poročilo o svojem delovanju v okrajnem 
šolskem svetu in predlaga, da se zbira za nagrob
ni spomenik umrlega tovariša in bivšega pred
sednika Klanska. Ker bi tak spomenik stal ogrom
no vsoto denarja, ki bi jo učiteljstvo pri današ
njih razmerah ne zmoglo, se sklene, da se mu ku
pi samo mramorna plošča z napisom ter se po
oblasti tov. Ravnikarja, da zbira tozadevne pri
spevke. 

Tajnik »Okrajnega učiteljskega društva za 
krški okraj«, tov. Vanič prečita zapisnik občnega 
zbora z dne 13: januarja 1923, ki se ga učiteljstvo 
tržiškega krožka radi izvanredno neugodnega 
vremena, prevelike oddaljenosti in sedanjih slabili 
finansiielnih razmer ni moglo udeležiti. 

Predavanja: Po predavanju tov. Debeljaka, 
ki je podal »Podrobni učni načrt za rokotvorni 
pouk s potrebnimi opazkami«, se je vnela živahna 
debata. Tov. Debeljak je izdelal svoj podrobni 
učni načrt po sličnih načrtih, ki so se uveljavili v 
Nemci. Kot tak pa je pri nas nesprejemljiv, kajti 
z njimi bi bilo treba popolnoma reorganizirati in 
preustrojiti naše šolstvo. Na naših ljudskih šolah 
je za enkrat rokotvorni pouk, kot ga predpisujejo 
višje oblasti in Debeljakov podrobni učni načrt, 
nemogoč; njega vpeljavo moramo smatrati za 
ponesrečen poizkus in prenagljen korak šolnikov, 
ki stavljajo naše ljudske šole na veliko višjo stop
njo, kot v resnici stoje. Pouk naj se do tedaj, do
kler ne dobimo za to potrebnih in sposobnih uč
nih moči, vrši vsled predpisanih ur, učiteljstvo pa 
naj prejema za svoj trud primerno nagrado. Za 
stalno nai se ga uvrsti čim preje med predmete 
na učiteljiščih, za drugo učiteljstvo pa naj se pri
redita v času velikih počitnic dva tečaja, in sicer: 
eden v Ljubljani, drugi na deželi. — Tov. Roječ 
je skušal s svojim referatom »Šolski odri in mla
dinske igre« vzbuditi med učitejistvom veselje do 
gledališčne umetnosti in ga navdušiti za idejo šol
skih odrov. 

Ker ie bilo učiteljstvo že od prejšnjega refe
rata in dolge debate zelo izmučeno, se preloži 
razprava o tem predlogu na prihodnje zboro
vanje. 

Slučajnosti. Gospodu nadzorniku Ljudevitu 
Stiasn.vlu se častita k šestdesetletnici njegovega 
rojstva. Sklene se. da ie obvezan vsak član 
krožka plačati letno najmanj 5 Din za rezervni 
sklad. 

Prihodnje zborovanje se določi za mesec ju
nij; vrši se v Škociianu. Predava tov. Pirnat o 
strokovnem pouku ter tovarišici, Babnik in Pir
kovič o gospodinjstvu. — Zelo lepo uspelo zbo
rovanie zaključi predsednik z zalivalo na vse 
tovariše in tovarišice, ki so s požrtvovalno vz
trajnostjo in velikim zanimanjem sledili posamez
nim izvajanjem. 

+ DNE 3. SUŠCA 1923. JE POZDRAVILO 
BFJOKRANJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
ORADAC OB VLAHINJI. Zbralo se ie v na novo 
otvorjenem razredu v gradu. Zopet je imelo uči
teljstvo priliko videti mračni prostor v domu pro
svete. — Precej nas ie bilo kljub nestanovitnemu 
pomladanskemu vremenu. Od nenavzočih nismo 
dobili nikakega opravičila. V tem oziru bi si pač 
želeli mali korak v napredku. — znamenje, da ne 
smatramo zborovanj za obveznih. Obenem pa 
smo tudi mili sodniki: slabe, slabe so naše gmot
ne razmere. 

Predaval je tov. Rigler »o njegovih doživlja
jih in o šolstvu v Rusiii« in pa nadzornik Luke
žič o »Leposlovju«. Vsled pomanjkanja časa pa je 
moral prvi predavatelj zopet preložiti preda
vanje. 

Nadzornik Lukežič nam je podal smernice 
za lepopis v osnovni šoli. Tema sama obsebi dol
gočasna, vendar je sledilo vse učiteljstvo z naj
večjo pozornostjo izvajanjem g. predavatelja, ka
teremu je bil smoter predavanja, uvesti na vse 
šole Črnomaljskega okraja enotno pisavo. Preda
vanju je sledila živahna debata, kako bi se dalo 
najbolj izvesti nasvete g. predavatelja. Ker se ni 
moglo priti do pozitivnega zaključka, se je spre
jel predlog tovariša Vigeleja, da se bo moglo na 
drugem zborovaniu uspešneje o tem razpravljati, 
če se dom? vsak samo malo bolje zamisli v peda
yano snov, — oziroma jo preštudira. 

Tovariš predsednik poroča nadalie, da se ie 
obrnil na glavni Ferijalni Savez v Beogradu z 
željo, da mu pošljejo pravila, da dosedai ni prejel 
še nikakih tozadevnih informacij in tudi glede te
ga ne more dati nikakih pojasnil. 

Priporočil ie tudi, da naj bi bil vsak tovariš
ica član Učiteljske Samopomoči. Nato je sledilo 
več internih zadev društva. 

Tovariš Bogovlč je v zbranili besedah ča
stital v imenu vseh članov tovarišu predsedniku 
Konradu Barletu na dobljenem odlikovanju. Orisal 
nam je zasluge agilnega pedagoga na šolskem 
Dolin vobče, vrline predsednika, vrlega tovariša 
in izbornega družabnika. Viharno odobravanje je 
bilo izraz udanosti vseh navzočih. 

Sklenilo se ie, da bo drugo zborovanje 14. 
malega travna. Zavel bo topleiši pomladni dih v 
Semiču. Tedai bo gotovo zvabil tudi one. ki jih 
ie od nas odvračala neizprosna zima in prazni 
žepi  (v pričakovanju, da se skorai do vrha 
napolnijo.) 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA MARIBOR 
IN BLIŽNJO OKOLICO JE IMELO SVOJ RED
NI OBČNI ZBOR dne 6. februarja v deški mešč. 
šoli. 

Predsednik tov. Tomažič iskreno pozdrav
lja vse navzoče ter posebej še na novo pristopiv
šo članico gdč. Murglovo. — Na kratko oriše kaj 
smo v društvu dosegli in česa nismo mogli 
doseči. 

Tajniško poročilo. Iz njega posnamemo, da 
je imelo društvo v preteklem poslovnem letu 7 
(dborovih sej in 7 zborovanj, na katerih so se 
reševale šolske zadeve, kakor tudi gmotne za
deve učiteljstva. Bilo je tudi več predavanj. — 
Razven teh zborovanj je priredilo društvo še 
poučni izlet k sv. Urbanu, na katerem je zanimi
vo predaval tov. Hergouth o geološki sestavi 
mariborske kotline, tov. Pučelik pa je povedal 
zgodovinske zanimivosti sv. Urbana. — Ogledali 
smo si tudi delavnice južne železnice, ki je res 
velikanski obrat ter mestni muzej. Koncem šol. 
leta napravilo je učiteljstvo našega društva sku
pen izlet. — Odbor je storil vse korake, da se 
pomaga bolni tovarišici S. iz njenega težavnega 
gmotnega položaja. Dosegli so se tudi uspehi. — 
Korporativno je bilo društvo kot član pri Peda
goškem krožku. Jug. Matici in Uradniškem dru
štvu. V društvu se je izvolil pripravljalni odbor 
za zgradbo Učit. doma v Mariboru, kateri se je 
poleti prekrojil v samostojno društvo, čegar agi

* Od sedaj naprej se vsaka resolucija izro
či v smislu poslovnika pristojnemu odseku, dose
daj so se pa obravnavale vse pri seji ožjega so
sveta in je bi! sklep in postopanje objavljeno v 
»Učit. Tov.« Le na speč. zahtevo se je dal tudi 
pismen odgovor. — Uredn. 

len predsednik je tov. Mren in društvo je pristo
pilo korporativno kot član. — Graja malomar

I nost nekaterih članov, ki nimajo toliko stanovske 
i zavednosti, da bi žrtvovali par uric mesečno ter 

prišli k našim zborovanjem. 
Tovariš blagajnik poda svoje poročilo in 

piedloži račune, iz katerih je razvidno, da je 
društvo aktivno vkljub temu, da so nekateri čla
ni tudi pri plačevaniu društvenine zelo zanikarni. 
Računi so bili od preglednikov pregledani ter 
najdeni v res vzornem redu. Za prihodnje leto se 
določi članarina na 96 Din. Blagajnik apelira na 
vse učiteljstvo. naj se zaveda svojih dolžnosti 
ter mu ne dela z neplačevanjem toliko nepotreb
nega dela. 

Tovariš Mirko Kožuh kot predsednik učite
ljiščnega odseka nam poda poročilo o delovanju 
v tem odseku, iz katerega posnamemo, da so se 
vršili redni sestanki z učiteljiščniki, na katerih 
so predavali od predsednika naprošeni predava
telji v aktivnih učiteljskih vprašanjih kakor: Ro
diteljski večeri — kolegijalnost med učitelj
stvom itd. 

Volitve: Predsednikom je bil zopet soglasno 
izvoljen naš priljubljeni tov. Tomažič. Odborni
kom pa tov. Hren, Kožuh, Tušak, Klemenčič, Alt, 
Ciblc, Olga Premrova in Milka Bračičeva. 

Po izčrpanem dnevnem redu zaključi pred
sednik dobro uspeli občni zbor. 

+ KAMNIŠKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
JE IMELO SVOJ OBČNI ZBOR v soboto dne 17. 
februarja 1923 ob 10. uri dopoldne v Domžalah. 
Navzočih je bilo 44 članov in članic. Po pozdrav
nem nagovoru tov. predsednika Tomo Petrov
ca se je prečital in odobril zapisnik občnega zbo
ra preteklega leta. Nato sta prišli poročili tajnika 
in blagajnika, kar se je vzelo na znanje. 

Članarina. Članarina se določi na letnih 100 
Din in se jo plačuje četrtletno naprej. Izvanredni 
stroški se med letom sorazmerno razdele na vsa
kega člana. Vse one, ki poravnajo v določenem 
roku članarino, se jih na zborovanjih imenoma 
prebere. 

Seja širjega sosveta UJU. Nadalie je podal 
tovariš predsednik kratko poročilo o seji širšega 
sosveta v Ljubljani. 

Volitev. Volitev novega odbora se je vršila 
po listkih. Izvoljeni so bili: Tomo Petrovec, pred
sednik; Matija Hiti, preds. nam.; Fla Tavčar, bla
gajničarka; Gizela Ušeničnik. tajnica: Marica Sa
laba, tajn. nam.: Rudolf Knez. Anton Nanut, Vik
tor Sotenšek odborniki. 

Predlogi. Kamniško učiteljsko društvo pred
laga ožjemu sosvetu UJU v Ljubljani: UJU, po
verjeništvo Ljubljana naj predloži »Osrednji zve
zi državnih nameščencev« tale predlog kamni
škega učiteljskega društva: Ako nam višje obla
sti ne plačajo toliko, da živimo stanu primerno, bi 
bili prisiljeni prenehati z vsem izvenšolskim de
lom. 

Ferijalni Savez. Tovarišica Salaba je pred
lagala, naj se ustanovi podružnica »Ferijalnega 

eza v našem društvu. Izvolil se je takoj pri
pravljalni odbor, katerega tvorijo: .Telo Janežič, 
Rudolf Knez, Mira I.egiša in Marica Salaba. Pri
hodnje zborovanje se vrši marca meseca v Ra
domljah. Zeli se več stanovske zavednosti in več 
zanimanja za društvena zborovanja. 

+ Učiteljsko društvo za šolski okraj 
Maribor je imelo svoj občni zbor dne 15. 
februarja t. 1. v Mariboru v mali dvorani 
Narodnega doma ob 10. uri predpoldan. 
— Poročilo tajnika in blagajnika je bilo 
sprejeto brez debate na znanje Slednje
mu se je izrekla zalivala za pridno in 
vestno delo. Članarina se je zvišala na 
100 Din letno, vračunivši prispevek za 
»Učiteljski dom« v Mariboru. — Na pred
log tov Čonča je bil potrjen prejšnji od
bor z izpremembo. da je izvoljena bla
gajničarjem tov. Pavla Delakova iz Raz
vanja njenim namestnikom pa tov. Josip 
Puhr iz Kamnice. — Poročilo tov. Godec 
o seji širjega sosveta se je sprejelo brez 
debate na znanje. — Tov Knaflič .poroča 
o korakih, ki jih je' napravil kot član 
obrambnega odseka naše osrednje orga
nizacije v zadevi izplačila opravilnih do
klad šolskim voditeljem. K sklepu občne
ga zbora predava strokovna učiteljica 
gdč. Lj. Poljančeva o temi »K reformi 
zgodovinskeea oouka na naših osnovnih 
šolah.« Referat ie bil izredno temeljit ter 
zasluži da bi bil obelodanjen v »Popot
niku« — R. Jaut. tč. tajnik. 

+ Društvo učiteljev in šolskih prija
teljev za okraj ljubljanske okolce je zbo
rovalo dne 10. t m. ob jako častni ude
ležbi (nad 100) učiteljev. Članarina za le
to 1923 znaša za UJU 80 Din za okr. 
društvo pa 5 Din. V počeščenje spomina 
na Joškota Berganta, nadučitelja v Gro
supljem je društvo vplačalo tretjo usta
novnim) za »Učiteljski konvikt«. G. vse
učilišni profesor Fr Veber je prav lepo 
govoril o etiki kot vedi in so mu bili po
slušalci jako hvaležni. G. društveni pred
sednik je poročal o društvenih zadevah za
gotavljajoč, da le dobra organizacija daje 
moč in bo imela toliko več veljave, koli
kor bolj razsodni možje bodo imeli na
učno upravo v rokah. Cule so se bridke 
tožbe o materijalnem stanju učiteljstva in 
se je konštatirala solidarnost učiteljstva z 
ožjim sosvetom UJU glede podpredsedni
škega mesta v višjem šolskem svetu. Gre 
tu za princip in ne za osebe. Sploh se 
je učiteljstvo živahno udeleževalo razprav 
in ie vse zborovanje trajalo skoraj 3 ure. 
Popoldne ob 3. uri je bil potem še prija
teljski sestanek pri »Novem svetu«, ,pri 
katerem se je še marsikatera dobra misel 
izrekla in se je sklenilo prihodnje zboro
vanje prirediti takoj v začetku junija. 

OBČNI ZBOR LITIJSKEGA OKRAJNE
SA UČITELJSKEGA DRUŠTVA se je mesto 

Stični vršil v Ljubljani dne 3. februarja 1923 na 
I. mestni deš. osn. šoli. Ravnatelju tov. Jakobu 
Dimniku se društvo za odstop lokala tem potom 
zalivali prav lepo. 

Poročilo predsedstva. Mesto odsotnega pred
sednika otvori zborovanje podpredsednik tov. B. 
Andoljšek. Po pozdravu 42 navzočih članov se za 
udeležbo prav iskreno zahvali predsedniku okr. 
šol. sveta, vladnemu svetniku F. Podboju okr. 
šol. nadz. tov. Iv. Bezeljaku ter dobrodošlemu 
gostu mešč. šole, tov. Leo Finku. — Pismeno iz
ročeno stvarno poročilo predsednikovo o zadnji 
seji širj. sosveta UJU pov Ljubljana, se je z za
dovoljstvom vzelo v vednost. Ob tej priliki je bil 
izmed naših vrst razmeroma častno zastopan 
višnjegorski sodni okraj, ne tako pa litijski. 

Iz tajniškega poročila je bilo razvidno, da je 
društveni odbor od zadnjega občnega zbora imel 
4 redne seje in dvoie prav dobro uspelih zboro
vanj. Društvo šteje danes 79 rednih članov. 

Blagajnik poroča, da v kratkem razpošlje 
na vodstva čeke. potom katerih bomo odsihmal 
plačevali članarino. 

Članarina za leto 1923. je bila določena na 
Din 90 s prispevkom Din. 10 za predsednikovo 
potovanie na 2. drž. skupščino v Sarajevo. 

Računska preglednika, tov. Okorn in Riglar 
sta pregledala blagajniško knjigo s prilogami in 
našla vse v redu. Po 1 blok za »Učit. konv.« sta 
popolnoma razprodali tovici: ga. MenašeKoma
čeva in ga. TurnberKovačeva. Prisrčna hvala za 
njuno požrtvovalnost! Kjer tov. Prestor Niko nI 
bil navzoč odpade njegovo poročilo o »Učit. sa
mopomoči.« 

V novi odbor so bili soglasno izvoljeni to
variši in tovarišice: Janko Levstik kot predsed
nik, ostalim odbornikom in namestnikom pa: tov. 
Lusner Gustav iz Litiie, Kolenc Lojze iz Zagoria, 
Pelko Matiia iz Toplic pri Zagorju. Furlanova 
Zinka iz Šmartna pri Litiii, Kalinova Marija iz 
Litiie, Tancigova Vera iz Izlak in Vrščajeva Zin
ka iz Zagorja o. S. 

Razno: Načelno stališče tov. J. Levstika 
glede zborovanja se vzame v vednost — in se 
sklene, da se prvo zborovanje, ki ima slediti, vr
ši v Stični. — Izrazila se je tudi želja, naj se 
novi odbor zavzame za pristop k »Ferijalnemu 
savezu«. Priporoča se agitaciia za »Zvonček« vsaj 
za učence višjih razredov. Tovariše in tovarišice 
se ponovno prosi, da svoje kakoršnekoli premem
be in cvent. želje iuviio sproti tajništvu, da smo 
tako vedno v medsebojnem stiku ter ima tako 
tudi odbor jasen pregled o stanju društvenikov. 
Čas prihodnjega zborovanja bo pravočasno na
znanjen v našem stanovskem glasilu. 

+ CELJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO JE 
ZBOROVALO dne 10. marca v Celju ob skoraj 
polnoštevilni udeležbi. 

Društvene zadeve. Tovariš predsednik pre
čita uvodoma došle dopise ter priporoča navzo
čim, da naj podpirajo v prvi vrsti naše stanov
ske institucije kakor Učiteljski dom v Mariboru, 
Zdraviliški dom in Učiteljsko gospodarsko in kre
ditno zadrugo v Celiu. Ta zavod tiho deluje 12 
let, se lepo razvija in procvita. Je ta institucija 
nekaka »Samopomoč« učiteljstva. Skoraj nobene
mu tovarišu ozir. tovarišici še ni ves čas poslo
vanja odrekla pomoči, ako se ie zatekel v stiskah 
do svoie stanovske zadruge. Ker tiho deluje, 
ie ta zavod našemu naraščaju, mlaišemu učitelj
stvu skoro docela neznan. Zavod ne mara kake 


